

DECLASSIFIED AND RELEASED BY  
CENTRAL INTELLIGENCE AGENCY  
SOURCE METHOD EXEMPTION 3B2B  
NAZI WAR CRIMES DISCLOSURE ACT  
DATE 2007

TRANSLATION

Confidential

According to the newspapers a Swiss pedagogue by the name of HUSMANN  
has presented the further destruction of Upper Italy by the Germans.

HUSMANN (Dr. Max HUSMANN) is Jewish and of Galician origin. He is the owner and head of the Montana Institute on the Zugerberg. He was a Fascist and received from MUSSOLINI for his school the Italian Maturität. He managed to have a hearing with MUSSOLINI; the audience lasted one and a half hours onee. He has always worked with the Fascists and always had during the war 20 to 25 sons of prominent Fascists and Italian aristocrats in his school. He also had connections with CIANO by whom he was protected. During the war he received extra foreign currency allotment for his school. Nothing good has been heard about his character.

The statement which was broadly publicized of an intervention in Upper Italy appears to have a double purpose: first, saving his honor rehabilitation in case his connections with the Fascists becomes known, second personal publicity for himself and his school.

A brother of Dr. Max HUSMANN directs the Institut Minerva in Zürich.

Concerning the Fridericianum, the Bundesrat has decided to allow this school as a German school to continue if certain changes are made. Director WINKELMANN is allowed to remain; he is reported to have been taken into custody himself in Bern. People are laughing about this up here (Davos), at this superficial new order, for it is known that this is only camouflaging it as a Swiss school.

*C/*  
*Source 298/*  
*18 May 1945*

18 May 1945

Vertraulich

Nach den Tageszeitungen hat ein Schweizerpädagoge namens Husmann die weitere Zerstörung von Oberitalien durch die Deutschen verhindert.

Husmann (Dr. Max Husmann) ist Jude und galizischer Herkunft. Er ist Besitzer und Leiter des Instituts Montana auf dem Zugerberg. War Faschist und bekam von Mussolini die italienische Maturität für seine Schule. Es gelang ihm seinerzeit, sich durch Mussolini empfangen zu lassen; eine Audienz dauerte einagl ein  $\frac{1}{2}$  Stunden. Hat immer mit den Faschisten zusammengearbeitet und hatte während des Krieges stets 20-25 Söhne von prominenten Faschisten und italienischen Aristokraten in seiner Schule. Hatte auch Beziehungen mit Ciano, von dem er protegiert wurde. Bekam während des Krieges eine Extrazuteilung von Devisen für seine Schule. Ueber seinen Charakter hört man nichts Gutes.

Die in breiter Aufmachung veröffentlichte Darstellung einer Intervention in Oberitalien scheint einen doppelten Zweck zu verfolgen: erstens, Ehrenrettung und Rehabilitation, falls seine Beziehungen zum Faschismus bekannt werden, zweitens persönliche Reklame für sich und seine Schule.-

Bruder von Dr. Max Husmann führt das Institut Minerva in Zürich.

Was das Fridericianum anbelangt, so hat der Bundesrat beschlossen, diese Schule als deutsche Schule weiter bestehen zu lassen, wenn gewisse Änderungen vorgenommen werden. Auch Direktor Winkelmann kann bleiben; er soll jetzt selbst von Bern in Schutz genommen werden. Man lächelt hier oben (in Davos) zu dieser oberflächlichen Neuordnung, denn man weiss, dass dadurch die Schule nur schweizerisch getarnt wird.